
Традыцыя барацьбы за цвярозасць ідзе з 
савецкіх гадоў, калі камуністы беспаспяхова 
змагаліся з зялёным зміем. У выніку бараць-
бы з алкагалізмам пад час перабудовы быў 
набліжаны распад Савецкага Саюзу. На 
Беларусі жывуць па вялікаму рахун-
ку шмат якія савецкія традыцыі: 
ад аднаасобнага кіравання да 
правядзення разнастайных 
суботнікаў. Вось і зараз нане-
сены удар адной з вядомых 
савецкіх традыцый --- ад-
значаць суботнік падняццем 
келішкаў на прыродзе або 
ў сяброўскай кампаніі. Але 
трэба адзначыць, што удар 
не вельмі моцны, бо Дзень 
цвярозасці -- аднадзённая акцыя 
якая прызначана забараніць продаж 
усіх алкагольных напояў на тэрыторыі Гара-
доцкага раёна на працягу сутак. І гэтым днём 
абрана 16 красавіка, калі адбываецца агуль-
нанацыянальны суботнік, а таксама веснавы 
кірмаш у Гарадку. Абвесткі аб забароне про-
дажу алкаголю у гэты дзень з’явіліся на Гара-
доччыне толькі 15 красавіка.

Забарона продажу алкагольных напояў 
з’яўляецца агітацыйным крокам за цвя-
розасць, бо зразумела, што пры жаданні 

магчыма знайсці спіртаўтрымліваючыя 
напоі і ў нелегалаў. Пры пастаянным ціску 
праваахоўчых органаў на нелегалаў, яны шчэ 
трымаюцца, як бы год ад году не рос аб’ём 

канфіскуемай атруты. Між тым нашым 
уладам шчэ далёка да амерыканскіх 

стандартаў цвярозасці -- заба-
рона алкаголю на ўсіх куль-

турных мерапрыемствах. 
Але да гэтага трэба ісці.Ісці 
трэба без кампанейшчы-
ны, а мэтанакіравана пры 
аб’яднанні намаганняў гра-

мадзянскай супольнасці.
І хоць Дзень цвярозасці 

падаецца ў межах месячніка 
барацьбы з гвалтам у сем’ях, 

але такія акцыі трэба праводзіць 
часцей. А яшчэ лепш даць магчы-

масць людзям годна жыць і працаваць. Без 
адміністрацыйнага дыктату, без прапаганды-
скай траскатні ў дзяржаўных СМІ., без пры-
гоннай кантрактнай сістэмы.

Проста неабходна ствараць умовы, каб 
людзі жадалі людзьмі звацца. І тады алкаголь-
ная пастка будзе менш чапляць няўстойлівых 
душ. Толькі не пра гэта думаюць тыя, хто 
ўтрымлівае уладу незаконным шляхам.

Л. Антонаў. 
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Цытата нумара:

Не судзіце і судзімы не 
будзеце. Якім судом 

судзіце, такім будзеце 
судзімы...

Евангеле ад Матфея, 
Гл.7, ч.2.

Ня бойся!

Напрыканцы лютага жыхары 
дома №30 па вул. Новая ў Гарад-
ку звярнуліся да  дэпутата аблас-
нога Савете Сяргея Старавой-
тава наконт  прывядзення лініі 
электраперадачы, што сілкуе  
іх дом,  у адпаведнасць дзею-
чым нарматывам Гарадоцкім 
райспажыўсаюзам, а таксама 
аб перадачы лініі на баланс 
ГРУП ЖКГ «Гарадок». Праблема 
выклікана тым, што на дадзенай 
лініі электраперадач  неаднойчы 
адбываліся аварыі, а апошняя з 
іх прывяла да сапсавання каля 
20 электрапрыбораў у кватэрах 
спажыўцоў.

Але дарма выбаршчакі чакалі 
сустрэчы з дэпутатам – сустрэ-
ча не адбылася. Замест дэпу-
тата да выбаршчыкаў прыйшлі 
прадстаўнікі адказчыка з 
райспажыўсаюза і нічога нова-
га не высветлілі. Жыхарам дома 
прыйшла чарговая адпіска за 
подпісам непасрэднага кіраўніка 
адказчыка – намесніка старшыні 
Віцебскага аблспажыўсаюза В. 
Язерскага. З дасланага адказа не 
вядома, калі ў рэшце рэшт вы-
рашыцца пытанне па рамонту 
лініі электраперадачы. У адказе 
В. Язерскі толькі канстатуе, што 
раней распрацаваная праектна-

сметная дакументацыя састарэ-
ла, трэба рабіць новую, потым ра-
мантаваць лінію ў адпаведнасці з 
гэтай дакументацыяй і перада-
ваць на баланс камунальшчы-
кам.

Да гэтай бюракратычнай 
адпіскі  дэпутат аблсавета  Сяр-
гей Старавойтаў ніякага дачы-
нення не мае, не лічачы таго, што 
мусіць перадаў ім атрыманы зва-
рот. Між тым , Закон аб статусе 
дэпутата мясцовага савета толькі 
дазваляе дэпутату прыцягваць 
для разгнляду зваротаў  грамад-
зян кампетэнтныя арганізацыі, 
але не здымае з дэпутата абавяз-

ка асабіста адказваць на звароты 
выбаршчыкаў. Дарэчы той жа 
закон абавязвае дэпутата кож-
ны месяц праводзіць сустрэчы з 
выбаршчыкамі. Толькі такіх што-
месячных сустрэч не праводзіць 
ні Сяргей Старавойтаў, ні 
агромістая большасць  з мясцо-
вых дэпутатаў. Таксама дэпутаты 
ігнаруюць і норму аб справаз-
дачах, якія павінны рабіцца не 
менш двух разоў у год.

І гэта не дзіва. Дэпутатамі  на 
мінулагодніх «выбарах» сталі 
на 99,99% асобы за якімі стаяла  
выканаўчая вертыкаль.

Л. Антонаў.

Дзень цвярозасці

Ш л я х  Д а  п а ра з у м е н н я
Трагічныя падзеіі 11 красавіка выкінулі 

ў дзяржаўных СМІ вялікую хвалю хлусні, 
нянавісці да апанентаў. Пры гэтым дэрыжо-
рам гэтай кампаніі выступіла першая асоба ў 
краіне. З першых гадзінаў  пасля тэрарыстыч-
нага акта сілавым структурам, прапаганды-
скаму апарату прапанавалася шукаць след 
сярод апанентаў рэжыму. І калі хутка па ка-
драх відэаназірання і аператыўных дзеянняў 
знайшлі выканаўцаў тэракта, то настойліва 
прапанавалася шукаць замоўцаў  жахлівага 
забойства. Пры гэтым зноў даваліся адназнач-
ныя каманды аб кірунку пошуку – шукаць ся-
род апазіцыі замоўшчыкаў тэракта.

Такая хваравітая рэакцыя і  неадэкватныя 
каманды выкліканы, па майму меркаванню, 
перш за ўсё жаданнем перавесці ўвагу з на-
растаючых эканамічных праблем – праблемы 
роста цэнаў, падзення жыццёвага ўзроўня, 
знікнення асобных тавараў, курс замежнай 
валюты і г.д. -- на пошукі ворагаў, якія пару-
шаюць “стабільнасць і парадак”. І гэты тэракты 

“добрая” нагода для пошуку ворагаў шчасця 
народнага. Пры гэтых абставінах цынічна гу-
чаць словы аб адзінстве нацыі, бо не можа 
быць адзінства, калі пачынаецца паляванне 
супраць іншадумцаў. А менавіта такое паля-
ванне ідзе ў краіне з 19 снежня, калі нормы 
права адпачываюць, а перамогу атрымлівае 
палітычная мэтазгоднасць. І ўлады замест вы-
рашэння існуючых праблем усімі сіламі спра-
буюць закрыць рот тым, хто пра гэта кажа. І 
трагедыю 11 красавіка на поўніцу дзеля гэтага 
выкарыстоўваюць.

Між тым тым шлях да нацыянальнага 
адзінства, да парузумення даволі просты. 
Мы ўсе выказваем шчырыя спачуванне  ах-
вярам і пацярпелым ад тэрарыстычнага 
акта. Няма ніякага апраўдання арганізатарам 
крывавага  панядзелка ў мінскім мятро. 
Наша нацыя можа быць адзінай на асновах 
свабоды, справядлівасці, дэмакратыі. Гэта 
ўніверсальны шлях да адзінства, якім крочаць 
усе цывілізаваныя народы. Менавіта толькі на 

гэтым шляху магчыма захаваць нацыяналь-
нае адзінства і на гэтым шляху магчыма мець 
легітымную ўладу. Заявы аб непатрэбнасці 
дэмакратыі, могуць ісці толькі ад таго, хто 
жадае трымацьь уладу незаконным шляхам. 
Беларускаму грамадству непатрэбна імітацыя 
выбараў, калі няма веры ў справядлівы падлік 
галасоў выбаршчыкаў, калі ў камісіях на 
99% прадстаўнікі праўладных структур, а ад 
апанентаў толькі фармальнае прадстаўніцтва.

Тэрор супраць апазіцыі пасля 19 снежня 
быў выкліканы менавіта жаданнем зняць з 
парадку дня абмеркаванне  рэальных вынікаў 
выбараў, якое  і павінна было пачацца на на-
ступны дзень. Менавіта тады б неабходна 
было абмяркоўваць пытанне ад  праўдзівасці 
падліку галасоў і  даваць прававую ацэнку дзе-
янням выбарчых камісій. Замест гэтага рэжым 
згуляў на апяраджэнне схапіўшы кандыдатаў 
і актывістаў. 

Таму зараз шляхам да адзінства мможа 
стаць толькі вызваленне палітычных вязняў, 

унясенне у выбарчае заканадаўства зменаў, 
якія максімальна  спынялі б фальсіфікацыю 
вынікаў. Пра гэтыя змены ў 2010 годзе казаў 
Аляксандр Мілінкевіч, за гэтыя змены высту-
пае дэмакратычная апазіцыя. Змены датычац-
ца  бяспрэчнага права кандыдатаў мець сваіх 
прадстаўнікаў у выбарчых камісіях любога 
ўзроўня, а таксама адкрытага падліку галасоў, 
калі назіральнікі непасрэдна бачаць кожны 
бюлетэнь.

Толькі правядзенне рэальных выбараў па 
адкрытых дэмакратычных нормах дазволіць 
аб’яднаць нацыю. Менавіта праз рэальныя 
выбары ляжыць шлях да паразумення. Усе 
астатнія крокі, словы з’яўляюцца прапагандай 
кшталту савецкіх гадоў. І адстойваюць права 
толькі аднаго чалавека  ўвесь час кіраваць 
краінай, дыктаваць, прапагандаваць мільёнам 
выбаршчыкаў свае сумнёўныя маральныя 
“каштоўнасці”.

Леанід Гаравы.

Дэпутат не адказвае на зварот
“Гасцінец” у 

ІнтэрнэцЕ

Жыхары Гарадка, якія пражываюць каля 
Гаражанкі, зноў зведваюць цяжкасці ад разліву 
ракі. А аматары спорту ў чарговы раз бачаць 
падтоплены гарадскі стадыён. 

8 красавіка Гаражанка пакінула сваё русла і яе 
воды запоўнілі рачную пойму ў межах Гарадка, 
заліўшы таксама гарадскі стадыён. Цяперашні 
разліў ракі меншы, чым пазамінулагодні, калі 
было падтоплена да 30 дамоў ля ракі. Зараз 
актыўнае таянне снягоў супала з дажджамі, якія 
ішлі амаль бесперапынку два дні, у выніку чаго 
узровень вады у рацэ пачаў хутка расці.

Індыкатарам павадка можа служыць 
пешаходны мост, праз які настаўнікі і вучні з 
цэнтра Гарадка накіроўваюццца ў СШ №2. І калі 
ў самы пік пазамінулагодняга павадка воды 
Гаражанкі амаль закрылі гэты мост, то зараз 
вада толькі адрэзала гэты пешаходны мост ад 
берагоў.

Але гэтага павадка хапіла для таго, каб 
гарадскі стадыён зноў аказаўся пад вадой. У 
чарговы раз не дапамагла старая дамба, якой 
стадыён закрыты ад ракі. Ясна, што веснавое 
сонца рана ці позна, але высушыць і стадыён. 
Толькі вось да гэтага часу на ім ніяк не здолеюць 
займацца навучэнцы СШ №2, для якіх стадыён 
з’яўляецца месцам правядзення заняткаў. Ды 
і юным аматарам футбола давядзецца чакаць 
дадатковыя тыдні, пакуль стадыён перастане 
быць дрывой.  На колькі зацянецца высаханне 
стадыёна залежыць ад жадання аддзела па 
фізкультуры і спорту Гарадоцкага райвыканкама 
і дырэкцыі СШ №2, як мага хутчэй вызваліць 
стадыён ад падтаплення.

Л. Антонаў.

Гаражанка зноў 
выйШла з бераГоў

у сувязі з праблемай размяшчэння 
газеты “Гасцінец” на партале http://
haradok.belarda.org/  наша газета стала 
будзе размяшчацца на партале http://
kamunikat.org/ , дзе зацікаўленыя 
грамадзяне могуць яе спампаваць 
са старонкі: http://kamunikat.org/
hasciniec.html, што у каталагу “Пэрыё-
дыка” для далейшага выкарыстання 

МЕрКАВАннЕ рэдАКтАрА

дзЕйнАсць дэПутАтА

дэпутат Віцебскага абласнога савета сяргей старавойтаў, дырэктар руП «Беларусьнафта- 
Віцебскаблнафтапрадукт, не адказаў на зварот выбаршчыкаў акругі. замест яго гэта зрабіў іншы начальнік .

АБ’яВА
•	 Каб	 атрымліваць	 кож-

ны	 нумар	 газеты	 «Гасцінец»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэ-
тым	 –	 зрабіце	 бесплатную	
падпіску.	 Калі	 ўжо	 не	 жадаеце	
атрымліваць	выданне,	то	па-
тэлефануйце	у	рэдакцыю.

•	 Рэдакцыя	 “Гасцінец”	
змяшчае	бясплатныя	абвесткі	
чытачоў	 выдання.	 Дзеля	 раз-
мяшчэння	абвесткі	патэлефа-
нуйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 пара-
ды	па	абароне	права	 і	 пошуку	
бясплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас:	 Гарадок,	
вул.	 Галіцкага	 д.16	 кв.2	 ў	 кож-
ны	 аўторак	 і	 чацвер	 з	 16	 да	
18,	 або	 на	 тэлефоны	 газеты	
«Гасцінец».

•	 Жадаючыя	 атрымаць	
у	карыстанне	беларускія	кнігі,	
часопісы	 або	 іх	 набыць	 звяр-
тайцеся	 на	 адрас:	 Гарадок,	
вул.	 Галіцкага	 д.16	 кв.2	 ў	 кож-
ны	 аўторак	 і	 чацвер	 з	 16	 да	
18,	 або	 на	 тэлефоны	 газеты	
«Гасцінец».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзяка.	
Словам,	сувенірам.

у цэнтры ўВАГІ

Гарадоцкі 
райвыканкам 

прыняў рашэнне 
абвясціць у раёне Дзень 

цвярозасці. Адпаведнае 
распараджэнне падпісаў 
старшыня Гарадоцкага 
райвыканкама Васіль 

Муранкоў. 
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За увесь зімовы перыяд у Вараб’ёвых гарах 
не адбылося лыжных спаборніцтваў, якія былі 
б цікавы аматарам спорту з іншых абласцей 
Беларусі 

Пры размовах мясцовага кіраўніцтва аб 
неабходнасці развіцця  турызму і спорту, вы-
карыстанню прыроджнага патэнцыяла  Га-
радоччыны  ў рэальнасці наш рэгіён страціў 
і кволыя здабыткі папярэдніх гадоў. На пра-
цягу ўсяго зімовага сезону ў Вараб’ёвых га-
рах пераважна праводзілі  толькі дзіцячыя 
раённыя спаборніцтва па лыжных гонках, як 
першынство ДСШ, так і спаборніцтвы сярод 
школ раёна. Пры гэтым, у спаборніцтвах школ 
здолелі прыняць удзел менш паловы школ ра-
ёна – усяго шэсць каманд, якія ў значнай меры 
былі прадстаўлены выхаванцамі дзіцячай 
спартыўнай школы.

Адной светлай плямай у заняпадзе лыж-
нага спорту сталі спаборніцтвы  «Гарадоцкая 
лыжня», якіх у гэтым годзе зрабілі аж два стар-
ты. Праўда ніякай асаблівай рэкламы гэтых 
стартаў ні на старонках раённай газеты, ні на 
рэкламных стэндах Гарадка не было. У выніку 
на лыжныя старты ў Гарадку выходзіла менш 
аматараў спорту, чым у суседнім Шуміліна, 
дзе дадзеныя спаборніцтва набылі масавы ха-
рактар. Набылі масавы характар, бо кіраўнікі 
Шумілінскага раёна асабістым прыкладам 
заклікаюць да здаровага ладу жыцця.

Але ж для развіцця лыжнага спорту ад-
ных прыродных магчымасцей мала. Неабход-
на крапатлівая працы адказных работнікаў 
улады па заахвочванню удзела ў лыжных 
спаборніцтвах, а таксама стварэнне неабход-
най  інфраструктуры: лыжнага стадыёна,  ад-
паведных памяшканняў, рэкламнай дзейнасці 
і г.д., каб лыжнікі з іншых рэгіён адчувалі 
сябе ў Вараб’ёвых гарах  камфортна. Як ніяк, 
а Вараб’ёвы горы гэта частка Гарадка і не 
павінны выглядаць лясным масівам.

Безумоўна гэта месца было б  больш менш 
дабраўпарадкавана, каб у ім правялі абласныя 
«Дажынкі», якія плануецца правесці ў Гарадку 
ў 2012 годзе. Так што ў раённага кіраўніцтва ў 
запасе шчэ адзін год для надання неабходнай 
увагі інфраструктуре Вараб’ёвых гор.

Л. Антонаў. 

“вокны і Дзверы” 
атакуюць ГараДок 

Дзеючае заканадаўства ад-
назначна забараняе размяшчэн-
не рэкламу у месцах для гэтага не 
прызначаных. І калі апазіцыйныя 
структуры размяшчаюць у не-
прызначаных месцах абвесткі, 
ўлёткі, то праваахоўныя органы  
адразу займаюцца гэтымі фактамі 
і шукаюць правапарушальнікаў.

Зусім іншыя адносіны 
міліцыя, дзярорганаў да 
прадпрымальніцкіх структур, 
якія маючы сродкі залепліваюць 
сцены, дзверы дамоў сваёй 
навязлівай рэкламай. Звароты 
абураных грамадзян да органаў 
правапарадка не прывялі шчэ ні 
да воднага адміністрацыйнага 

працэсу  супраць парушальнікаў  
умоў размяшчэння рэкламы.

Найбольш Гарадок «заваль-
ваецца» рэкламай ад кампаніі 
«Нямецкія вокны». Толькі ў гэ-
тым годзе ужо было дзве рэ-
кламныя хвалі ад гэтай фірмы 
– у студзені і сакавіку. З надыхо-
дам вясны актывізуюцца і іншыя 
кампаніі. Пасля рэкламнай акцыі 
ад фірм «Нямецкія вокны» і 
«Potolkoff», калі яны «запэцкалі» 
амаль кожны дом у мікрараёне, 
актывізаваліся іх канкурэнты. На 
сценах дамоў з’явіліся рэкламкі 
ад кампаній «Мир окон», «Метал-
лические двери». У гэтай акцыі 
адно пазітыўнае – выканаўцы 

рэкламнай акцыі знішчылі сляды 
папярэдніх кампаній і размясцілі 
на сценах рэкламкі ў два разы 
меншай плошчы.

Колькі шчэ будуць працяг-
вацца супрацьпраўныя рэклам-
ныя дзеянні розных фірм ад 
вокан і дзвярэй сказаць цяжка. 
Для спажыўца будзе карыснай 
інфармацыя аб тым, што кошт гэ-
тых «рэкламных» акцый заклад-
ваеццца ў сябекошт паслуг. Чым 
навязлівей рэклама, тым большы 
кошт аказваемай паслугі. Гэта за-

кон рынку, закон канкурэнцыі. 
І таму лепш не карыстацца 
паслугамі аўтараў навязлівай 
незаконнай рэкламы. Лепш 
інфармацыю аб паслугах шукаць 
у рэкламных газетах.

Праваахоўчым органам жа 
жадаема стаць на абаронусцен і 
дзвярэй ад незаконнай рэкламы, 
якая парушае санітарныя нормы.

т. Гаражанка.
На фота: рэклама “Нямецкія 

вокны” на слупе.

Экатурызм

Cтрачаная 
прывабнасць

маГчымасці 
т урызма ў час 
забароны

Дзяржаўная прыродаахоўная ўстанова 
“Карыцінскі Мох” атрымала дазвол ад Гара-
доцкага райвыканкама на ажыццяўленне 
спартыўнай і турыстычнай дзейнасці ў час за-
бароны на рыбалку.

Аматары спартыўна-турыстычнай дзейнасці 
у час забароны на рыбалку з 1 красавіка па 30 
мая могуць скарыстаццы паслугамі маламер-
ных суднаў ДПУ “Карыцінскі Мох” для пада-
рожжа па рацэ Обаль. Менавіта такое права 
дае прыродаахоўнай установе “Карыценскі 
Мох” рашэнне  №204, якое 1 красавіка 
падпісаў старшыня Гарадоцкага райвыкан-
кама Васіль Муранкоў. Гэтае рашэнне ўжо 
ўступіла ў сілу з часу яго публікацыі ў газеце 
“Гарадоцкі веснік”. 

Адпаведна  дадзенага рашэння амата-
ры турызму могуць займацца турыстычнай 
і спартыўнай дзейнасцю ў светлы час  на 
рыбалоўных месцах па рацэ Обаль у межах 
Гарадоцкага раёна. Кантроль за выкананем 
рашэння райвыканкама ўскладзены на Га-
радоцку інспекцыю прыродных рэсурсаў  і 
Гарадоцкую міжраённую інспекцыю аховы 
жывёльнага і расліннага свету.

У гэтым годзе на Гарадоччыне надыход 
вясны спазніўся на пару тыдняў і зараз 
ад руплівасці кіраўніцтва ўстановы зале-
жыць атрыманне прыбытку ад турыстаў за 
вандроўкі па рацэ Обаль. Мясціны, па якіх 
прапаноўваюцца вандроўкі, вылучаюцца сва-
ёй некранутай прыродай і асабліва цікавы ў 
час з’яўлення першай зеляніны. Час пакажа 
наколькі прывабны новы турыстычны марш-
рут, які прапаноўвае ДПУ “Карыцінскі Мох”. 
Кошты на дадзены маршрут плануюцца не 
занадта вялікімі, асабліва на ўзроўні іншых ту-
рыстычных маршрутаў.

т. Гаражанка.
з кожным годам расце колькасць грамадзян, якіх ставяць на ўлік 

да нарколага, а таксама расце смяротнасць ад атручвання эцілавым 
спіртам. І ў мінулым годзе эцілавым спіртам атруцілася амаль у чаты-
ры разы больш грамадзян, чым у 2009 годзе.

23 сьнежня 2011 споўніцца 
55 гадоў выдатнаму вучонаму-
медыку, прызнанаму аўтарытэту 
ў галіне эмацыйна-эстэтычнай і 
духоўна арыентаванай псіхатэрапіі 
на праваслаўнай аснове прафе-
сару, доктару медыцынскіх навук 
Грыгор’еву Рыгору Ігаравічу.

Грыгор’еў Г. І. - вядомы расійскі 
псіхатэрапеўт, псіхіятр-нарколаг 
і медыцынскі псіхолаг, вучань до-
ктара медыцынскіх навук дацэн-
та В. М. Кузняцова і Народнага 
лекара СССР, Заслужанага ўрача 
Украінскай ССР, старэйшага навуко-
вага супрацоўніка А. Р. Даўжэнка.

У 2004 г. у навуковым савеце 
Усерасійскага цэнтра экстраннай і 
радыяцыйнай медыцыны МНС Расіі 
абараніў доктарскую дысертацыю 
(спецыяльнасць: 05.26.02 - бяспека 
у надзвычайных сітуацыях і 19.00.04 
- медыцынская псіхалогія) па тэме: 
«крызіснай-рэабілітацыйная да-
памогу пры наркаманія на аснове 
стрэсавай псіхатэрапіі ».

У 2005 г. ВАК Мінадукацыі Расіі 
прысвоіў яму вучоную ступень до-
ктара медыцынскіх навук, а ў 2006 
г. Федэральная служба па наглядзе 
ў сферы адукацыі і навукі - вучонае 
званне прафесара па кафедры ме-
дыцынскай псіхалогіі. Сапраўдны 
член Пятроўскай акадэміі навук 
і мастацтваў (1997), член Саюза 
пісьменнікаў Расіі (1998). Узнагарод-
жаны медалём «У памяць аб народ-
ным лекары СССР А.Р. Даўжэнка» 
(1998), а таксама Ордэнамі «За 
медыцынскія заслугі» II ступені 
(2005) і I ступені (2006), і Ордэнам 
Прызнанні (2007).

У сваёй аўтабіяграфія Рыгор 
Грыгор’еў піша: “У той дзень, калі 
мне было наканавана з’явіцца на 

свет, майму 33-х гадоваму бацьку, 
паэту-партызану і выведніку Ігару 
Грыгор’еву, прызначыў спатканне 
Аляксандр Трыфанавіч Твардоўскі. 
Бацька адвёз маю маці ў радзільню, 
а сам паляцеў на сустрэчу з любімым 
паэтам. Гэта было 23 сьнежня 1956 
г.

Па дакументах я нарадзіўся ў 
Ленінградзе, хоць на самай справе - 
у Падмаскоўі, але сапраўднай маёй 
радзімай стаў дом дзеда Васіля 
Захарава ў г. Гарадку Віцебскай 
вобласці, дзе я надрукаваў першыя 
дзіцячыя вершы.

Усе прадказвала мне пайсці 
па слядах бацькі. Дом наш у 
Ленінградзе заўсёды быў поўны 
паэтамі і пісьменнікамі: Анатоль 
Аквіле, Анатоль Папярэчны, Ана-
толь Сарокін, Вячаслаў Кузняцоў, 
Іван Шэсталаў, Анатоль Кляшчэнка, 
Глеб Гарошын, Фёдар Абрамаў - 
былі заўсёднікамі нашага дома.

Кажуць, што ў тры года мяне му-
чыла пытанне: а што - там: за полем, 
за возерам, за лесам? Гэта чаму-
то ўразіла Ф. Абрамава, які не раз 
праводзіў летні час разам з намі на 
беларускіх азёрах. Хутка мне да-
вялося адкрываць для сябе гэтыя 
далі, неабдымны далі нашай Айчы-
ны. Ваенна-медыцынская акадэмія, 
практыка на ўсіх нашых морах, по-
тым служба лекарам на дызельнай 
падводнай лодцы ў Ціхім акіяне. 
Спачатку проста лекар, потым стар-
шы псіханэўролаг у Цэнтральнай 
паліклініцы Ціхаакіянскага флоту.

Хацелася асэнсаваць, што адбы-
ваецца. З’явілася серыя нарысаў 
для газеты «Баявая вахта», потым 
«Казка пра Алю і Аля», першымі 
знаўцамі якой сталі ўласныя дзеці і 
іх сябры. А маім сябрам падабалася 
філасоўскае эсэ «Тры дні ў месяч-
ным святле» - пра раман Булгакава 
«Майстар і Маргарыта».

Растанне з Ціхаакіянскім флотам 
было няпростым. Удзельнічаў у 
трох аварыйных сітуацый на пад-
воднай лодцы, за гэтым прыйшла 
дэмабілізацыя. Узнагароджаны зна-
кам «За далёкі паход», медалямі «За 
бездакорную службу ва Узброеных 
Сілах СССР» і «Ветэрану халоднай 
вайны на моры».

З гэтага часу ў маё жыццё трыва-
ла ўвайшло Праваслаўе.

У красавіку 1987 года быў пры-
няты на працу ў Ленінградскую 
клінічную бальніцу Кіраўніцтва 
Справамі Акадэміі Навук СССР 
на пасаду ўрача-псіхатэрапеўта і 
псіхіятра-нарколага. У гэтым жа 
годзе прайшоў наркалагічную 
падрыхтоўку на базе Харкаўскага 
НДІ неўралогіі і псіхіятрыі ім. В. П. 
Пратапопава і ў Рэспубліканскім 

наркалагічным псіхатэрапеўтычнай 
цэнтры Міністэрства аховы здароўя 
Украіны ў г. Феадосіі, дзе пад 
кіраўніцтвам Народнага лекара 
СССР, Заслужанага ўрача УССР, ста-
рэйшага навуковага супрацоўніка 
- доктара Аляксандра Рамановіча 
Даўжэнка асвойваў яго метад 
стрэсапсіхатэрапіі алкагалізма.

З 1988 г. з’яўляюся галоўным 
спецыялістам - псіхатэрапеўтам 
і нарколагам - Міжнароднага 
Інстытута рэзервовых магчымасцяў 
Чалавека. У аснову дзвюх абароне-
ных дысертацый легла распрацоўка 
канцэпцыі духоўна арыентаванай 
псіхатэрапіі і ацэнка яе вынікаў. 
Надрукаваў больш за 170 навуко-
вых прац.

Сістэматычна выступаю ў прамым 
эфіры Радыё Расіі (Санкт-Пецярбург) 
у перадачах: «Кропка апоры», «Вы-
ратавальны круг», «Пулкаўскі меры-
дыян».

Пабываў у Парыжы, 11 разоў быў 
на Святой Зямлі: ад Ерусаліма да 
Сіная.

У цяперашні час працую над 
манаграфіяй «Духоўна арыен-
таваная псіхатэрапія ў форме 
гаючага зарока» і над мастацка-
публіцыстычнай трылогіяй аб ма-
ральным стане нашага грамадства. 
Першая кніга «Споведзь па нат-
хненню» ужо надрукаваны. Трэба 
будзе скончыць «Бітву са змеем» і 
«Прыхільнікі Святога Агню». Член 
Саюза пісьменнікаў Расіі з 1998 года. 
З 1 чэрвеня 2006 года - прафесар 
кафедры медыцынскай псіхалогіі 
МАПО.

Член-карэспандэнт Пятроўскай 
Акадэміі навук і мастацтваў.”

Л. Антонаў.

у зМАГАннІ зА цВярозАсць

спартыўнае развіццё

у АЛКАГоЛьнАй ПАстцы
Алкагалізацыя грамадства на-

растае з кожным годам пры 
«ліберальнай» палітыцы ўладаў 
да коштаў на алкагольную 
прадукцыю нізкай вартасці – 
пладова-ягадныя віна і гарэлку, 
адсутнасці магчымасцяў для 
дасягнення высокага ўзроўню 
жыцця ў правінцыі. Лічбы 
толькі сведчаць аб гэтай не-
бяспечнай тэндэнцыі, а курс 
на больш жорсткія пакаранні 
за правапарушэнні пры 
злоўжыванні алкаголем дадае да 
гэтай непрывабнай карціны ша-
куючыя лічбы. Колькасць грамад-
зян пастаўленых на ўлік да нарко-
лага за мінулы год павялічылася 
з 661 да 770. Пры гэтым трэба  
ўлічыць, што 39 алкаголікаў 
было накіравана ў лічэбна 
працоўныя прафілакторыі, а 

колькасць загінуўшых ад атрыч-
вання эцілавым спіртам за год 
павялічылася з 6 чалавек да 22.

І гэта пры тым, што органы пра-
вапарадка па дадзеных Гарадоц-

кага РАУС канфіскавалі  7198,7 
літра спірта-ўтрымліваючых вад-
касцей, склаўшы  55 адміністра-
цыйных пратаколаў на правапа-
рушальнікаў. Адначасова з гэтым 
перад законам трымалі адказ 
759 грамадзян, якія распівалі 

спіртныя напоі ў грамадскіх мес-
цах або знаходзіліся ў іх у непа-
трэбным выглядзе. Пасля кож-
ных выхадных, святочных дзён  у 
Гарадоцкім судзе з пратаколамі 

на правапарушальнікаў 
з’яўляюцца міліцыянеры, якія 
прадстаўляюць суддзям чарго-
вую партыю аматараў зялёна-
га змія. Пры дэградацыі асобы 
ўзнікаюць праблемы яго паводзін 
у сям’і, якія часта вядуць да гвалту 

ў адносінах да блізкіх. У мінулым 
годзе Гарадоцкі суд разгледзіў 
22 крымінальныя справы ад-
носна катаванняў у сям’і, пагроз 
забойствамі і нанясення лёхкіх 

цялесных пашкоджанняў.
Пры ўсёй вастрыні прабле-

мы грамадства па вялікаму 
рахунку абыякава на дадзе-
най праблемы і толькі асоб-
ныя грамадзяне аказваюць 
дапамогу органам правапа-
радку паведамляючы  адра-
саты кропак, дзе вольна 
гандлююць алкаголем. Пры 

дзяржаўнай палітыкі падаўлення 
грамадскай ініцыятывы цяж-
ка разлічваць на шырокі 
ўдзел грамадзян  у барацьбе з 
алкагалізацыяй насельніцтва.

т. Гаражанка.

на працягу апошніх гадоў розныя камерцыйныя структуры з 
парушэннем заканадаўства аб рэкламе размяшчаюць на сценах 
дамоў, дзвярах, слупах у Гарадку сваю навязлівую рэкламу. Пра-
цягваецца гэтая практыка і вясной 2011 года.

ВырАшыМ ПрАБЛЕМу 

сАцыяЛьнАя ПрАБЛЕМА

нАшы зЕМЛяКІ 
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«Людзі паміраць будуць на вуЛіцы»

Чалавечыя страты навідавоку, хаця прычына 
зьяўляецца незразумелай. 

Палітычны гвалт у Беларусі – справа рэдкая, 
хаця і не невядомая. Дзесяць гадоў таму чатыры 
чалавекі прапалі бязь вестак. Лічыцца, што яны 
былі забітыя ўладамі. З таго часу дэманстрацыі 
апазыцыі рэгулярна груба здушваліся, але най-
горшае, што адбывалася, гэта зламаныя косьці, а 
ня трупы. У выніку таямнічага выбуху ў 2008 год-
зе дзясяткі людзей былі параненыя. Ніхто ня ўзяў 
на сябе адказнасьці. 

У іншых краінах цень падазрэньня ў такіх 
выпадках адразу падае на ісламістаў. Але тут 
іх дачыненьне малаімавернае. Беларусь за-
сталася ўбаку ад вайны Расеі ў Чачні, таму не 
выклікае гневу джыгадыстаў. Яна ня мае значнай 
колькасьці мусульманскага жыхарства. Да таго 
ж тэрарысты з Паўночнага Каўказу, як правіла, 
тэрарысты-сьмяротнікі. 

Цяжка меркаваць, што за гэтым можа стаяць 
апазыцыя. Гэта не дэстабілізуе рэжым і нясе 
велізарную рызыку для злачынцаў. І гэта зусім 
не адпавядае характару беларускай апазыцыі. 
Беларускія апазыцыянэры маюць шмат недахопаў: 
яны занадта любяць выступаць на канфэрэнцыях 
на Захадзе, яны занадта неактыўныя, калі гавор-
ка ідзе аб правядзеньні палітычных кампаніяў 
дома. Але самае горшае, што можна сказаць пра 
іх, – гэта тое, што яны маюць маргінальны, але 
зусім не забойчы характар. 

Больш імаверным кандыдатам зьяўляюцца 
экстрэмісцкія рухі. Беларусь ня мае рэальнай 
традыцыі палітычнага радыкалізму. У Расеі ёсьць 
скінгэды і нават нэанацысты. Такія групы маюць 
нязначныя адгалінаваньні ў Беларусі. Магчыма, 
адно зь іх вырашыла прадэманстраваць свае 
здольнасьці. 

Расколы ўнутры рэжыму – гэта таксама магчы-
мая вэрсія. Арышт у сьнежні 2010 году кіраўніка 
вайскова-паветраных сілаў Ігара Азаронка заста-
ецца таямніцай і, можа быць, абурыў яго сяброў. 
Некаторыя аналітыкі гавораць пра існаваньне 
канкурэнцыйных фракцыяў маладых і старых 
“ваўкоў” (сяброў прэзыдэнтавага сына Віктара 
Лукашэнкі, з аднаго боку, і старых кадраў КДБ, з 
другога). 

Іншы аналіз гаворыць, што тэракт зладзіла 
фракцыя ва ўладзе, якая хоча падштурхнуць 
Беларусь да большага закручваньня гаек і адда-
леньня ад Захаду. 

Такімі таемнымі ўнутранымі махінацыямі, вя-
дома, можна растлумачыць амаль усё. Але было 
б нядрэнна мець некаторыя доказы. А зь імі скла-
дана. Пасьля выбуху 2008 году быў адпраўлены 
ў адстаўку ўплывовы каардынатар службаў 
бясьпекі Віктар Шэйман. Але існуе меркаваньне, 
што Лукашэнка звольніў бы Шэймана ў любым 
выпадку. І дзіўнай здаецца гіпотэза, што ўлада 
будзе кідаць бомбы, каб апраўдаць кадравыя 
перастаноўкі.

Цяпер выказваецца думка, што выбух павінен 
быў адвесьці ўвагу грамадзтва ад эканамічных 
праблемаў краіны.

Апазыцыя асьцерагаецца, што выбух бу-
дуць выкарыстоўваць у якасьці падставы для 
яе ўціску. І гэта ў прынцыпе магчыма. Выбух 
2008 году стаў падставаю для кампаніі масавага 
зьняцьця адбіткаў пальцаў. Але ўлады і бяз гэта-
га распраўляюцца з апазыцыяй, і незразумела, 
якой дадатковай падставай зьяўляецца выбух. 
У 1999 годзе выбухі дамоў у Маскве і іншых га-
радох Расеі спарадзілі паніку, наступствам якой 
– выпадкова ці не – стала тое, што новы прэм’ер-
міністар Уладзімер Пуцін нечакана стаў самым 
папулярным палітыкам у краіне. Але спадар Лу-
кашэнка ўжо папулярны. 

У выніку застаецца лябірынт люстэркаў. Ці 
гэта зрабілі ўлады, каб дыскрэдытаваць апа-
зыцыю? Ці апазыцыя зрабіла гэта ў надзеі, што 
віна будзе ўскладзеная на ўлады? Ці гэта ра-
сейцы, унівэрсальныя ліхадзеі для некаторых 
тэарэтыкаў змовы? Ці рэжым зрабіў гэта, каб 
падкрэсьліць пагрозу ад «экстрэмістаў» або каб 
ускласьці віну на замежнікаў? Ці гэта НАТО: урэш-
це, калі Захад бамбуе Лібію, дык чаму б не Бела-
русь? Тлумачэньні робяцца ўсё больш абсурдным 
і непераканаўчымі.

Факт тое, што выбух быў выкананы прафэсійна. 
Лукашэнка зьвязаў выбух 11 красавіка з выбухам 
у 2008 годзе, сказаўшы: «Гэта, магчыма, зьвёны 
аднаго ланцуга». Ён спытаўся, хто можа атрымаць 
выгаду ад падрыву стабільнасьці, і дадаў: «Я не 
выключаю, што гэта быў падарунак з-за мяжы». 

Палітыка ў Беларусі заўсёды была непразры-
стая. Цяпер пралітая нявінная кроў робіць яе 
цёмнай і злавеснай. 

радыё свабода
Брытанскі часопіс The Economist прапа-

нуе свой аналіз абставінаў, прычынаў і маг-
чымых наступстваў тэрарыстычнага акту ў 
Менску 11 красавіка. 

зачем лукаШенко 
взял ребенка на 
место теракта?

Сообщение президентской пресс-
службы обескураживает. Вот цитата из 
текста, появившегося на официальном 
сайте главы Беларуси: «Глава государ-
ства немедленно прибыл на станцию 
метро «Октябрьская», спустился вниз 
на платформу и вместе с сыном возло-
жил живые цветы к месту взрыва. Это 
были первые цветы в память жертв те-
ракта». 

Сходу возникает вопрос: в сложив-
шейся ситуации обязательно было 
уточнять, что цветы от Александра Лу-
кашенко были первыми возложенными 
в память жертв теракта? Или у нас ина-
че нельзя: глава государства должен 
быть №1 всегда и во всем: на хоккейной 
площадке, «Минской лыжне» и с цвета-
ми на месте теракта???

Но еще большее недоумение вызы-

вает явление Лукашенко на «Октябрь-
скую» с младшим сыном Колей. Еще раз 
вчитаемся в сообщение президентской 
пресс-службы: «…вместе с сыном воз-
ложил живые цветы к месту взрыва… 
Президент попросил увести Николая 
наверх, чтобы ребенок не увидел ужас-
ную картину трагедии».

Во-первых, если цветы возлагали к 
месту взрыва, то «ужасную картину тра-
гедии» мальчик уже видел. Во-вторых, 
зачем вообще было брать ребенка на 
место теракта??? Лукашенко полагал, 
что там будет что-то подходящее для 
детских глаз?

Всё это оставляет очень неприятное 
послевкусие. Время и место для пиа-
ровских «выходов в свет» с сыном надо 
бы выбирать аккуратнее.

Вадим Ливнев.

ТЕРАКТ РАСКРыТ, ВИНОВНыЕ НАйДЕНы И УЖЕ ВО ВСЕМ СОЗНАЛИСь. ТОЧКА В 
ДЕЛЕ ПОСТАВЛЕНА. ИЛИ ЭТО ТОЛьКО НАЧАЛО БОЛьШОй ЗАЧИСТКИ? ОБВИНЯЯ 
ОППОЗИЦИю В «ПЛЯСКЕ НА КОСТЯХ», ВЛАСТИ ПРИ ЭТОМ БЕЗ ЗАЗРЕНИЯ СОВЕСТИ 
РЕШАюТ НАСУщНыЕ ЭКОНОМИЧЕСКИЕ ПРОБЛЕМы. ВЕРНЕЕ, НЕ РЕШАюТ, А ЗА-
СТАВЛЯюТ ЗАМОЛЧАТь ТЕХ, КТО РИСКУЕТ ОБ ЭТИХ ПРОБЛЕМАХ НАПОМНИТь. 

В среду Александр Лука-
шенко, заслушивая до-
клад о ходе расследо-

вания теракта, констатировал: 
«преступление раскрыто». По его 
словам, «чекистам и милиции по-
надобились сутки, чтобы прове-
сти блестящую операцию и без 
шума и трескотни задержать ис-
полнителей». 

— Главное — мы знаем, кто и 
как совершил этот теракт. Пока 
не известно зачем. Но и это станет 
известно, — заявил Лукашенко. 

Действительно, очень хочется 
верить, что общественности ско-
ро продемонстрируют все нео-
споримые доказательства вины 
подозреваемых, и они получат 
по заслугам. Увы, полностью дис-
кредитировавшая себя судебно-
правовая система в нашей стране 
до последнего заставляет сомне-
ваться в том, что получат по заслу-
гам именно те и именно за то. Уж 
очень много «дохлых крыс» нам 
подкинули «доблестные» органы 
сыска. 

Теперь, когда чекисты «без 
шума и трескотни» за сутки оты-
скали виновных, вопросов поя-
виться еще больше. Уже известно, 
что «задержанные признались во 

взрывах в День независимости в 
2008 году в Минске и ранее в Ви-
тебске». Как, в общем, и известно, 
что, попадая в руки наших спец-
служб, любой может признаться 
там хоть в убийстве Кеннеди. К 
тому же известно, что в 2005 году 
уже находили «двух охламонов» 
(так их назвал президент), кото-
рые тоже успели тогда во всем 
признаться. 

Никто не говорит, что сейчас за-
держаны невиновные люди (для 
этого мы не располагаем соответ-
ствующими фактами), но многие 
независимые эксперты предосте-
регают: как бы — в рвении отра-
портовать любой ценой — вино-
вных в трагедии не «назначили». 

Главным остается еще один 
вопрос: кому и зачем это надо? 
Свою лепту в расследование внес 
и Александр Лукашенко, поручив 
допросить «отдельных оппозици-
онных политиков» (судя по всему 
из тех, кому посчастливилось по-
сле 19 декабря остаться на свобо-
де). 

— Необходимо расследовать 
все заявления деятелей от поли-
тики, которые обвиняли кого не 
лень. Сегодня мы ищем соучаст-
ников и заказчиков. Может, эти 

деятели от “пятой колонны” рас-
кроют карты и укажут, кто зака-
зал, — потребовал президент и 
подчеркнул: — Всех допросить, 
несмотря ни на какие вопли и 
стоны зарубежных страдальцев. 
Материалы есть.

Что это за «материалы» гла-
ва государства, естественно, не 
уточнил. Но можно не сомневать-
ся, что при необходимости они 
обязательно «найдутся». 

Кстати, комментируя на «Эхо 
Москвы» произошедшее в Мин-
ске, Антон Орехъ отмечал: «Об 
истинных причинах мы сможем 
судить косвенно по дальнейше-
му развитию событий. Если, на-
пример, Лукашенко использует 
теракт для дальнейшего разгро-
ма оппозиции, ликвидации даже 
формальных свобод – то вот вам, 
пожалуйста, готовая версия, что 
взрыв был выгоден только Лука-
шенко».

Оставим, пожалуй, это утверж-
дение без комментариев. Тем бо-
лее что сейчас за любые “измыш-
ления” на эту тему виновные будут 
нести уголовную ответственность. 
Об этом сегодня также недвус-
мысленно дал понять президент. 
Причем, говоря о теракте, хватил 

куда шире. 
— Любая паника, в том числе 

по поводу продовольствия, валю-
ты, должна пресекаться. За рас-
пространение клеветнических 
измышлений виновные понесут 
уголовную ответственность.

Господи, неужели подсолнеч-
ное масло, пустые обменники и 
теракт в метро – звенья одной 
цепи? И кто после этого спеку-
лирует на человеческом горе? 
Обвиняя оппозицию в “пляске на 
костях”, власти при этом без за-
зрения совести решают насуще-
ные экономические проблемы. 
Вернее, не решают, а заставляют 
замолчать тех, кто рискует об этих 
проблемах напомнить. 

Но от того, что газеты переста-
нут писать про пустые обменни-
ки, валюта в стране не появится, а 
трагедия, унесшая жизни 12 чело-
век и покалечившая сотни судеб, 
меньшей не станет. Впереди будет 
еще много возможностей распра-
виться с инакомыслящими и зат-
кнуть экномические дыры про-
пагандистской риторикой. Сейчас 
время для популизма выбрано не 
самое удачное. 

Павел дмитриев.

пляска на костяхГАЛоўнАя ПАдзЕя свет пра беларусь

тЭрарызм 
прыхоДзіць у менск 

дэМАКрАтычны рух

 салідарнасць 
У расійскай газеце «Завтра» 

апублікаваная трэцяя частка стэ-
награмы з сустрэчы Аляксандра 
Лукашэнкі з рэдактарамі расійскіх 
СМІ, якая адбылася 18 сакавіка. У 
інтэрв’ю, акрамя іншага, кіраўнік 
дзяржавы дэ-факта прызнаў, 
што разглядае нашу краіну, як 
асабістую ўласнасць.

Галоўны рэдактар гэтага вы-
дання Аляксандр Праханаў 
апублікаваў новыя старыя заявы 
Лукашэнкі, якія да гэтага часу не 
фігуравалі ў СМІ.

— Наша адзінства і наша 
сяброўства — святое, нікому не 
дазволена гэта разбурыць. І калі 
хто-то паспрабуе, будзе дрэнна. 
У нас паспрабавалі некаторыя, 
але народ іх смeл, абраўшы па-
цана першым прэзідэнтам. Я што, 
заслугоўваў гэта? Не, — агучыў 
Лукашэнка, са спасылкай на 
«Заўтра» паведамляюць naviny.
by.

Сыходзіць з пасады кіраўніка 
дзяржавы Аляксандр Лукашэн-
ка не хоча нават праз 17 гадоў: 
“ Ёсць тыя, якія разважаюць так: 

хопіць. Гэта няправільнае разва-
жанне з майго пункту гледжання 
— хопіць ці не хопіць. Што зна-
чыць «хопіць»? Я — не пенсіянер, 
нават калі і пенсіянер, я здаро-
вы, ну чаму не працаваць? Усе 
лічаць, што прэзідэнт — гэта як 
цар. Але гэта не цар. Гэта чала-
век, які павінен наперадзе ўсіх 
бегчы і шмат рабіць у Беларусі. 
Разважаюць «ну хопіць», тыя, якія 
думаюць, што пабыў ва ўладзе, 
атрымаў сваё, няхай цяпер іншыя 
атрымаюць. Гэта няправільныя і 
шкодныя развагі.” 

“У мяне, акрамя краіны, нічога 
няма,” — настойвае ён.

Больш таго, будучыня Беларусі 
без Лукашэнкі яму ўяўляецца 
апакаліптычным: “Таксама думаю: 
вось сыдзеш, прыватызуюць всe: 
ахова здароўя, медыцыну… Людзі 
паміраць будуць на вуліцы.”

Ну і на закуску Аляксандр Лука-
шэнка дэ-факта прызнаў, што раз-
глядае нашу краіну, як асабістую 
ўласнасць. — Папракаюць: Лука-
шэнка прыватызуе Беларусь… 
Але гэта мая Беларусь.

нАш КІрАўнІК

мілінкевіч пра 
наступствы 
тЭракту ў мінску

«Гэта тэракт не проста каб запалохаць, каб нешта 
разваліць, гэты тэракт прадугледжвае пэўны ланцу-
жок дзеянняў. Пасля такога тэракту ўлады, напэўна, 
прымуць жорсткія меры, магчыма, і далейшыя рэпрэсіі 
супраць дэмакратычнай супольнасці», – мяркуе Аляк-
сандр Мілінкевіч.

 Аляксандр Лукашэнка заявіў учора, што ведае 
злачынцаў. Ці быў гэта намёк на прадстаўнікоў 
апазіцыі?

«Я не думаю, што адзінаю мэтаю такога тэракту 
быў чарговы віток рэпрэсіяў. Тут размова ідзе пра 
геапалітычны выбар Беларусі. Я не выключаю замеж-
нага следу, таму што сапраўды Беларусь мусіць зрабіць 
цывілізацыйны выбар, і такія тэракты могуць моцна 
паўплываць на тое, што з намі будзе праз год, праз дзе-
сяць. Толькі следства адкажа на гэтыя пытанні. Сёння я 
ведаю адно – гэта вялізарная трагедыя для беларуска-
га народу і сёння сапраўды мы ў шоку», – сказаў Аляк-
сандр Мілінкевіч у інтэрв’ю «Белсату».

нАшА ўЛАдА
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наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна

У БеларУсІ дыскрымІнУюць БеларУскамоўных
радыё «свабода»
дзярждэпартамент зшА абнародаваў штогадовую справаздачу аб стане правоў 

чалавека ў свеце ў 2010 годзе. частка справаздачы, прысвечаная Беларусі, змяшчае 
выразна крытычныя ацэнкі.

Прапануем вашай увазе прэамбулу беларускага раздзелу з невялікімі 
скарачэннямі.

На працягу года ўлады 
працягвалі рабіць частыя 
і сур’ёзныя злоўжыванні 
ў палітычнай сістэме, у 
якой дамінуе прэзідэнт і 
якая не мае стрыманняў і 
процівагаў.

Улады адмовілі грамад-
зянам у праве на змену 
свайго ўраду, маніпулюючы 
на прэзідэнцкіх выба-
рах 19 снежня, каб вы-
ключыць сур’ёзны выклік 
дзейнаму прэзідэнту. 
Правядзенню выбараў 
не хапала незалежнасці і 
бесстароннасці; апазіцый-
ныя кандыдаты апынуліся 
ў няроўных умовах і мелі 
абмежаваныя магчымасці 
ў СМІ; падлік галасоў 
адзначаўся адсутнасцю 
транспарэнтнасці.

Сілы бясьпекі збівалі за-
трыманых і пратэстоўцаў, 
ужывалі празмерную 
сілу для разгону мірных 
дэманстрантаў і, паводле 
некаторых паведамленняў, 
ужывалі катаванні ў працэсе 
следства. 

Разгон дэманстрацыі 
пасля выбараў 
закончыўся арыштамі 
больш за 700 актывістаў 
ды крымінальнымі 
абвінавачаннямі су-
праць пяці кандыдатаў 
у прэзідэнты і шматлікіх 

актывістаў і журналістаў. 
Паступалі паведамленні 
аб жорсткім абыходжаньні 
са зняволенымі, умо-
вы ўтрыманьня ў турмах 
заставаліся надзвычай 
цяжкімі. Улады праводзілі 
самавольныя арышты і 
затрыманні грамадзянаў за 
крытыку афіцыйных асобаў, 
за ўдзел у дэманстрацы-
ях і з іншых палітычных 
прычынаў.

Беспакаранасць застава-
лася сур’ёзнай праблемай. 

Судовай уладзе не хапа-
ла незалежнасці, яна цяр-
пела ад неэфэктыўнасці 
і палітычнага ўмяшання; 
вынікі судовых справаў 
часта былі прадвызнача-
ныя, а шматлікія працэсы 
праводзіліся за зачыненымі 
дзвярыма.

Улады працягвалі пару-
шаць права грамадзянаў на 
недатыкальнасць прыват-
нага жыцця, абмяжоўвалі 
актыўнасць лідэраў 
апазіцыйнай моладзі прызы-
вам на вайсковую службу.

Улады далей абмяжоўвалі 
грамадзянскія свабо-
ды, уключаючы свабоду 
слова, друку, сходаў, аса-
цыяцый, рэлігіі і свабо-
ду перамяшчэння. Улады 
канфіскоўвалі друкаваныя 
матэрыялы актывістаў гра-

мадзянскай супольнасці 
і не дазвалялі незалеж-
ным СМІ распаўсюджваць 
інфармацыю і матэрыялы.

Урад па-ранейшаму 
перашкаджаў або не 
дазваляў дзейнічаць 
рэлігійным групам, якія не 
належалі да Беларускай 
праваслаўнай царквы, часам 
штрафаваў або дэпартаваў іх 
кіраўнікоў за богаслужэнні.

Карупцыя ўва ўсіх галінах 
улады працягвала быць пра-
блемай. Улады пераследавалі 
і штрафавалі няўрадавыя 
арганізацыі і палітычныя 
партыі, адмаўлялі многім 
з іх у рэгістрацыі і потым 
пагражалі ім крымінальным 
пераследам за дзейнасьць 
без рэгістрацыі.

П р а я ў л я л а с я 
дыскрымінацыя ў 
дачыненьні да асобаў з 
абмежаванымі фізычнымі 
магчымасцямі, цыганоў, 
этнічных і сэксуальных 
меншасцяў, асобаў зь ВІЧ / 
СНІДам, і да тых, хто імкнуўся 
выкарыстоўваць белару-
скую мову.

Улады пераследавалі і час 
ад часу звальнялі чальцоў 
незалежных прафсаюзаў, 
сур’ёзна абмяжоўваючы 
магчымасці працоўных ства-
раць і ўступаць у незалеж-
ныя прафсаюзы.

сенсацыйныя змены 
ў геапалітычных 
арыентацыях беларусаў

АФІЦыйНы МІНСК ВыСТУПІў КАТЭГАРыЧНА СУПРАЦь МІЖНАРОДНАГА 
РАССЛЕДАВАННЯ ПАДЗЕй 19 СНЕЖНЯ 2010 ГОДА ПАД ЭГІДАй АБСЕ.

Апытанне выявіла пагаршэнне 
эканамічнага самаадчування беларусаў. 
Больш людзей лічаць, што іх дабрабыт 

знізіўся за апошні час. З нарастаннем эканамічных 
праблем зніжаецца і давер да Аляксандра 
Лукашэнкі. Пяць гадоў таму, пасля папярэдніх 
выбараў, яму давяралі 60% апытаных. На 
сёння гэтая лічба ўпала ніжэй за палову 
— да 47%.

Прыкладна 50 на 50 
размеркаваліся ацэнкі таго, ці 
правільна дзейнічалі ўлады 19 
снежня.

Палова апытаных лічыць, 
што ўлады слушна спынілі 
спробу дзяржаўнага перава-
роту. Другая палова мяркуе, 
што адбыўся разгон мірнай 
акцыі пратэсту.

Але самае галоўнае, што кан-
статуюць сацыёлагі: няўхільнае 
ўмацаванне еўрапейскага выбару.

На сёння ўжо больш за 50% апыта-
ных упэўнена выступаюць за еўрапейскі выбар 
Беларусі. Доля прыхільнікаў саюза з Расіяй упала 
да 30%.

Пасля выбараў 2006 года на пытанне: «Калі б 
цяпер у Беларусі праводзіўся рэферэндум з пы-
таннем, ці ўступаць Беларусі ў Еўрапейскі Саюз, 
якім быў бы Ваш выбар?» «За» адказалі 31%, 
а «супраць» — 49%. Сёння гэтыя суадносіны 

памяняліся да наадварот. 49% супраць 30%.
У 2006 годзе на пытанне: «Калі б сёння праходзіў 

рэферэндум аб’яднанні Беларусі і Расеі, як бы Вы 
прагаласавалі?» за аб’яднанне выступалі 42%, а 
супраць аб’яднання — 38%. Сёння за аб’яднанне 
з Расіяй засталася абсалютная меншасць: 29%, а 

53% супраць.
А вось як дыяметральна змяніліся 
адказы на пытанне: «Калі б давяло-

ся выбіраць паміж аб’яднаннем з 
Расіяй і ўступленнем у Еўрапейскі 
Саюз, што б Вы выбралі?» Пяць 
гадоў таму аб’яднанне з Расіяй 
выбралі 56%, а ўступленне ў 
Еўразвяз — 29%. Сёння гэтыя 
суадносіны складаюць 31 да 
50%.

Як высветлілася, толькі 40% 
рэспандэнтаў лічаць, што на 

нядаўніх выбарах Аляксандар 
Лукашэнка набраў столькі галасоў, 

колькі абвясціла Ярмошына.
А вось 24% беларусаў упэўнены, што 

цяперашні кіраўнік дзяржавы не набраў большасці 
галасоў. Яшчэ 35% мяркуюць, што за Лукашэнку 
прагаласавала большасць, але ўсё ж ён набраў 
менш галасоў, чым яму налічыў ЦВК. Такім чынам, 
каля 60% беларусаў думаюць, што ўлада ў той ці 
іншай ступені сфальшавала вынікі выбараў.

Мікола Бугай. 

МЗС Беларусі адрэагаваў на ініцыятыву 14 
краін АБСЕ правесці міжнароднае расследаванне 
падзей 19 снежня. Мінск не прызнае «маскоўскі 
механізм» арганізацыі.

Вялікабрытанія і трынаццаць іншых краін — 
сябраў Арганізацыі па бяспецы і супрацоўніцтве 
ў Еўропе заклікалі Беларусь да супрацоўніцтва 
з місіяй міжнародных экспертаў, закліканай са-
браць факты для расследавання дзеянняў, звяза-
ных з падаўленнем дэманстрацыі пратэсту пасля 
прэзідэнцкіх выбараў 2010 года.

Гэтая прапанова была зробленая ў рамках 
схемы АБСЕ, вядомай таксама як «маскоўскі 
механізм».

МЗС Беларусі праз начальніка ўпраўлення 
інфармацыі — прэс-сакратара МЗС Беларусі Ан-
дрэя Савіных — абвясціла, што 

«асобныя краіны Захаду працягваюць палітыку 
сілавога ціску на Рэспубліку Беларусь, спрабуючы 
задзейнічаць любыя даступныя сродкі».

А «цяпер яны імкнуцца ўцягнуць у гэты пра-
цэс Арганізацыю па бяспецы і супрацоўніцтве ў 
Еўропе».

«Група дзяржаваў, маніпулюючы наяўнымі 
ў дакументах АБСЕ працэдурнымі прабеламі, 
выступіла з ініцыятывай аб накіраванні ў нашую 
краіну „місіі дакладчыка“, не маючы для гэтага 
ніякіх падставаў.

Адвольная, у духу „падвойных стандартаў“, 
інтэрпрэтацыя дакументаў АБСЕ, 
дыскрымінацыйныя ініцыятывы і блокавае мыс-
ленне супярэчаць каштоўнасцям арганізацыі і руй-
нуюць яе ролю як ключавога форуму па пытаннях 
агульнаеўрапейскай бяспекі і супрацоўніцтва.

Беларусь добрасумленна і ў поўным аб’ёме вы-
конвае свае абавязанні ў рамках АБСЕ.

Мы планамерна развіваем нашае ўзаемадзеянне 
з арганізацыяй па ўсіх напрамках, удзельнічаем 
ва ўсіх працэсах перамоваў і кансультацыях.

Сёння мы атрымалі відавочнае пацверджанне, 
што дзейнае старшынства АБСЕ і краіны Захаду 
не зацікаўленыя ў аб’ектыўным і раўнапраўным 
дыялогу»,

 — так пракаментаваў ініцыятыву 14 краін АБСЕ 
Андрэй Савіных.

belaruspartisan.org

МІнсК БАІццА МІжнАроднАГА 
рАссЛЕдАВАння

Гэтая аварыя адбылася ў канцы 
лістапада на вул. Казінца ў Мінску. 
П’яны кіроўца Peugeot збіў на нерэ-
гуляваным пешаходным пераходзе 
мужчыну, які памёр на месцы зда-
рэння.

Завершанае расследаванне, 
адбыўся суд. Мужчына, які кіраваў 
аўтамабілем, асуджаны на 2,5 гады 
абмежавання волі, паведамілі ў 

аддзеле расследавання ДТЗ ГУУС 
Мінгарвыканкама.

Кіроўца Peugeot ехаў на сваім 
аўтамабілі з боку пл. Казінца ў на-
прамку вул. Кіжаватава. «Было вы-
светлена, што ён рухаўся ў сярэднім 
шэрагу. Перад ім сталі тармазіць 
кіроўцы іншых машын. Ён вырашыў 
апярэдзіць іх па крайняй правай 
паласе, перабудаваўся і здзейсніў 

наезд на мужчыну, які заканчваў (а 
не пачынаў, як паведамлялася пер-
шапачаткова) перасякаць праезную 
частку па нерэгуляваным пеша-
ходным пераходзе», — паведамілі 
следчыя.

Падчас медыцынскага агляду 
высветлілася, што ў кіроўцы было 
амаль 3 праміле алкаголю. Была 
распачатая крымінальная справа 

па частцы 2 артыкула 317. Да суду 
мужчына знаходзіўся ў СІЗА.

— Сваю віну ён адразу прызнаў. 
Расказаў, што ехаў на магілу па-
мерлага сябра, — удакладнілі 
следчыя. — Але чаму сеў п’яным за 
руль, так толкам і не растлумачыў. У 
аўтамабілі ехалі два пасажыры, што 
таксама знаходзіліся ў стане алка-
гольнага ап’янення. 

Паводле інфармацыі следчых, 
кіроўца быў асуджаны на 2,5 гады 
абмежавання волі з адбываннем 
пакарання ў папраўчай установе 
адкрытага тыпу і пазбаўленнем пра-
ва займаць пэўныя пасады на пра-
цягу пяці гадоў. Таксама на 5 гадоў 
ён пазбаўлены права кіравання 
транспартнымі сродкамі.

auto.onliner.by

БЕЛАрусь І сВЕт  нАшА ГрАМАдстВА

ПрАБЛЕМы эКАноМІКІ

пьянаГа кіроўцу асуДзілі толькі на 2,5 ГаДы абмежавання волі

РАДыЁ СВАБОДА
АЖыЯТАЖНы ПОПыТ НА ШЭРАГ ПРАДУКТАў ХАРЧАВАНьНЯ Ды НЕКАТОРыЯ ІНШыЯ 

ТАВАРы ПРАЦЯГВАЕЦЦА ВА ўСІХ РЭГІЁНАХ БЕЛАРУСІ. ЛюДЗІ АСьЦЕРАГАюЦЦА РОСТУ 
ЦЭНАў І НАЗАПАШВАюЦь ЦУКАР, КРУПы, МУКУ. 

незалежны 
інстытут 

сацыяльна-
эканамічных 
і палітычных 

даследаванняў 
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сакавіку.

ПрАВы чАЛАВЕКА

«хапай, пакУль не падаражэла!» 

«Калі няма даляраў, то 
разьлічвайся „зайчыкамі“, але 
па курсе не ніжэйшым, як 4500 
за адзін даляр».

Жыхары Віцебску сьпяша-
юцца купіць бытавую і кампу-
тарную тэхніку, пакуль яна не 
падаражэла.

Спадарыня Вольга набыла ў 
гандлёвым цэнтры «Беларусь» 
новую друкарку для кампута-
ра:

«Прыйшлі ў „Беларусь“, 
глядзім, кошт прымальны — 420 
тысяч. Мы яе і набылі. Лязэрная 
друкарка дакладна таньней 
каштаваць ужо ня будзе. Увогу-
ле людзі ўсе кажуць, што грошы 
трэба ўкладаць у нейкую не-
рухомасьць, бо ідзе дэвальва-
цыя. І цэны на ўсё пачынаюць 
расьці. Нам вось і кампутар 
трэба, цяперашні паламаўся, 
яму ўжо шосты год… Але яго 
мы ня можам набыць, не хапае 
грошай!».

Спадарыня Вікторыя спра-
буе ўзяць крэдыт на набыцьцё 

хатняй тэхнікі — таксама чакае, 
што яна з дня на дзень можа 
істотна падаражэць:  «Справа ў 
тым, што ў нашых людзей няма 
столькі наяўных грошай, каб 
прыйсьці і выкласьці іх адразу 
за нейкую патрэбную рэч. Але 
людзі сьпяшаюцца аформіць 
крэдыты на набыцьцё тэхнікі 
рознай, пакуль яна па старых 
коштах. Бо хай цана потым 
узьляціць удвая, у цябе ўсе 
аформлена, 10% сплочана, і да-
лей ты будзеш плаціць столькі, 
колькі на пачатку… Мне на-
ват знаёмыя патэлефанавалі, 
маўляў, калі ёсьць магчымасьць 
і патрэба, то хуценька бяжы! 
Вось тут людзі сапраўды сьпя-
шаюцца. Тое, што адкладалася 
на паўгода ці на год, тое купля-
ецца зараз — каб пасьпець на-
быць яшчэ за меншы кошт».

Але пасьпелі далёка ня ўсе. 
Шмат хто з прадпрымальнікаў 
ужо ўзьняў цэны на імпартныя 
тавары, прычым зыходзячы зь 

неафіцыйнага курсу даляра. 
Распавядае спадар Валеры, які 
працуе на віцебскім аўтарынку: 
«Прадпрымальнікі ўздымаюць 
цэны па „чорным“ курсе. Тут, 
на аўтарынку, ужо прапануюць 
разьлічвацца далярамі. Калі ў 
цябе даляраў няма — калі ла-
ска, разьлічвайся „зайчыкамі“, 
але па курсе не ніжэйшым, як 
4500».

Пакупнікі такім падыхо-
дам незадаволеныя, але 
прадпрымальнікі апынуліся 
ў безвыходным становішчы, 
кажа спадар Валеры:  «Ажыятаж 
сярод прадпрымальнікаў, бо 
нельга набыць аніякай валюты! 
Вунь з ранку стаяць у чарзе, і ня 
факт, што пашанцуе. А пакупнікі 
незадаволеныя тым, што цэны 
папаўзьлі ўгару і растуць ці 
ня штодня. І кажуць нават, 
што той тэракт, які здарыўся ў 
Менску, — гэта не звычайны 
тэракт, а зьвязаны з палітыкай: 
каб адцягнуць увагу людзей ад 
праблемаў, якія зараз узьніклі».

ну І ну!


